
Oœwiadczenie z³o¿one
przez senatora Tadeusza Skorupê

na 80. posiedzeniu Senatu
w dniu 7 lipca 2011 r.

Oœwiadczenie skierowane do ministra infrastruktury Cezarego Grabarczyka

Panie Ministrze!
Od 1 lipca br. wchodzi w ¿ycie nowy system pobierania op³at za podró¿owanie drogami ekspresowy-

mi i autostradami. Obecnie istniej¹ce winiety ma zast¹piæ e-myto. Kierowcy bêd¹ p³aciæ za przejazd wy-
¿ej wymienionymi drogami w systemie viaTOLL. Aby korzystaæ z tego systemu nale¿y wyposa¿yæ siê
w odpowiednie urz¹dzenia, tak zwane via boxy, które bêd¹ rejestrowa³y liczbê kilometrów przejecha-
nych przez danego kierowcê. Nikt jednak nie zapewni³ kierowcom mo¿liwoœci w miarê szybkiego zaopa-
trzenia siê w te urz¹dzenia, czego wynikiem s¹ wielogodzinne kolejki, tworz¹ce siê wskutek zbyt ma³ej
liczby punktów, w których mo¿na wyposa¿yæ siê we wspomniane via boxy.

E-myto, czyli op³ata drogowa narzucona przez Uniê Europejsk¹, ma dotyczyæ pojazdów, których ma-
sa przekracza 3,5 t. W zwi¹zku z tym pojawia siê kolejna w¹tpliwoœæ, a mianowicie to, i¿ wspomniana
op³ata ma dotyczyæ busów i autobusów, co mo¿e znacznie wp³yn¹æ na ceny biletów, a co za tym idzie na
bud¿et pojedynczych obywateli – najczêœciej tych mniej zamo¿nych, zmuszonych do korzystania z ko-
munikacji zbiorowej. Wprowadzenie nowej op³aty spowoduje ponadto przeniesienie ruchu tranzytowe-
go do miast. Mo¿e to przyczyniæ siê do znacznego wzrostu ruchu samochodowego w miastach,
a w konsekwencji do ich zakorkowania.

Proszê o odpowiedzi na nastêpuj¹ce pytania:
1. Czy mo¿liwe jest zorganizowanie wiêkszej liczby punktów dystrybuuj¹cych via boxy, aby zmniej-

szyæ kolejki i czas oczekiwania na zarejestrowanie siê w nowym systemie op³at?
2. Czy istnieje mo¿liwoœæ obni¿enia lub ca³kowitego zniesienia op³aty dla autobusów i busów kurso-

wych?
3. Jakie bêd¹ skutki finansowe nowych rozwi¹zañ – chodzi o wprowadzenie systemu op³at za prze-

jazd drogami ekspresowymi i autostradami – dla bud¿etu domowego osób doje¿d¿aj¹cych codziennie do
pracy poza miejscem zamieszkania i czy ministerstwo przewiduje dodatki dla tych osób?
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